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Spørgsmål 

Ministeren bedes kommentere materialet fra Grænsehandelsalliancen anvendt den 11. ok-

tober 2018 under foretræde om grænsehandelspakke i finanslovsforslaget for 2019, jf. 

SAU alm. del - bilag 11. 

 

Svar 

I Grænsehandelsalliancens materiale fra foretræde i SAU den 11 oktober 2018 foreslås en 

nedsættelse af afgifterne på en række grænsehandelsfølsomme varer (spiritus, vin, øl samt 

chokolade og slik) med henblik på at bringe handlen hjem til Danmark. Grænsehandelsal-

liancen ønsker, at rammen til punktafgiftslempelser, som regeringen har afsat i forslag til 

finansloven for 2019, udvides. En udvidelse af den afsatte pulje foreslås finansieret ved 

tobaksafgiftsforhøjelser.  

 

Regeringen har løbende ryddet op i afgifterne og nedsat afgifter på grænsehandelsføl-

somme varer. I forbindelse med Aftale om Erhvervs- og Iværksætterinitiativer fra november 

2017 blev en række afgifter afskaffet eller nedsat. Fx blev nøddeafgifterne, emballageafgift 

for pantbelagte drikkevarer, teafgiften og tillægsafgifterne på alkoholsodavand afskaffet, 

og der blev indført mulighed for afgiftslettelse for små spiritusproducenter. Det blev end-

videre aftalt at annullere den planlagte indeksering af en række punktafgifter. 

 

Grænsehandlen har generelt været faldende over en årrække. Grænsehandlen med nydel-

sesmidler som andel af privatforbruget er således faldet over de seneste 15-20 år fra ca. 

0,6 pct. af privatforbruget i starten af 00’erne til omkring 0,3 pct. af privatforbruget i 
2017. Grænsehandlen med nydelsesmidler vurderes i 2017 at have udgjort ca. 3½ mia. kr. 

Selvom grænsehandlen generelt har været faldende, mener jeg dog fortsat, at der er et po-

tentiale for at reducere afgifterne, blandt andet med henblik på at nedbringe grænsehand-

len yderligere.  

 

I Skatteøkonomisk Redegørelse 2018 vurderes, at der kan opnås en samfundsøkonomisk ge-

vinst ved nedsættelse af afgifterne på spiritus, vin samt slik og chokolade. Jeg er således 

enig med grænsehandelsalliancen i, at der kan gøres mere i forhold til at reducere afgif-

terne. Det er årsagen til, at regeringen i forbindelse med finanslovsforslaget har afsat en 

pulje til yderligere punktafgiftslempelser. 
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